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Csirkepaprikástól 
az elnök-
választásig 

T 0 L E D 0 ÉS S Z E G E D 1 8 É V E T E S T V É R E K 

Igen, n e m , jó n a p o t - gyorsan m e g t a n u l t á k ezeket a szavakat a z o k az a m e -
rikai f i a t a l o k , akik Szeged és Toledo testvérvárosi kapcsolatának 18 évére 
koncerttel emlékeztek tegnap a T i s z a - p a r t i városban. Kicsit körül is n é z t e k : 
tetszett nekik a troli , a s z í n h á z és a dobostorta is. 

AMERIKABOL JÖTTEK - SZEGEDET IS MEGSZERETTEK 

R .TÓTH GÁBOR 
- „Chickenpaprikash", „doboshtota" -
sorolta az egyesült államokbeli Ohioból 
érkezett Philip Thomas legfőbb szegedi 
gasztronómiai élményeit. A csirkepap-
rikást és a dobostortát nemcsak ő, ha-
nem 28 társa is megízlelhette: Szeged és 
a tengerentúli Toledo ugyanis testvérvá-
rosi együttműködésének 18. évforduló-
ját amerikai-magyar ifjúsági barátsági 
hangversennyel ünnepelte tegnap a Du-
gonics András Piarista Gimnázium dísz-
termében. Erre a rendezvényre jöttek 
az ohioi Perrysburg Symphony' Strings 
tagjai: 14-18 éves diákok és tanáraik, 
szüleik. Szerda pste érkeztek Szegedre, 
s ma reggel már indultak is haza, ám 
tegnap volt idejük egy kis városnézés-
re. Csatlakoztunk hozzájuk. 

Végigsétáltak a Dugonics téren, majd 
a Kárász utcán, a muzsikáló harmoni-

kás és a vidám dallamok láttán-halla-
tán nagy szemekkel néztek. Csakúgy, 
mint a színházban: Koczka Ferenc, a 
teátrum karmestere kalauzolta őket az 

hazájuk szerencsésebb történelmi fej-
lődését. Ugyanő a színházról készített, 
ajándékba kapott képsorozatról ennyit 
jegyzett meg: „csodálatos!" 

Köszönöm - mondta egy ifjú lány, 

A j á n d é k c s o m a g , hallgatócsere 
Toledo és Szeged 18 éves testvérvárosi kapcsolata több területen gyümölcsöző. 
A két város egyeteme között hallgató- és kutatócsere is zajlik, az SZTE-n két éve 
amerikai jogi képzés is indult. Operaénekesek, képzőművészek szintén gyakorta 
utaznak, nemrég a Molnár Dixieland Band kapott amerikai meghívást. Toledo 
minden év karácsonyán jótékonysági akciót szervez: 150 hátrányos helyzetű 
szegedi gyermek kap személyre szóló ajándékcsomagot - tájékoztatott Tóth Károly 
önkormányzati képviselő, a Toledói Baráti Egyesület elnöke. 

impozáns épületben. Leginkább azon 
lepődtek meg, hogy nincs légkondi a 
színházban, valamint hogy nagyjából 
kétezer forintba kerül egy jegy. - Az 
nem túl drága - érzékeltette egyikük 

mikor kifelé menet kinyitottuk előtte 
az ajtót. - Igen nem, jó napot - villan-
totta meg szókincsének további ele-
meit Corinne Hymel, ám bevallotta: 
„elég nehéz a magyar, még úgy is, 

hogy kicsit beszélek franciául". Főleg 
régi épületeink, templomaink nyűgö-
zik le, otthona, Perrysburg fiatal vá-
ros, nem bővelkedik ilyenekben. - Is-
tenem! - kiáltott fel a dóm láttán. 

- Az én városom kicsi, csendes, vidé-
kies, nagyon lapos, sehol egy hegy - eb-
ben hasonlít Szegedre. Mik a különbsé-
gek? Nálunk mindenki autózik, bárho-
va is megy, itt viszont úgy látom, sokan 
használják a tömegközlekedést - muta-
tott egy trolira Helen Thomas. - Ügy lá-
tom, itt nincs annyi stressz, mint ná-
lunk. Nyugodtabbak, mosolygósabbak 
az emberek. Az Egyesült Államokban 
nincs ennyi szabadidőnk, sokan éj-
jel-nappal dolgoznak - mesélte. 

Mit gondolnak a magyarokról? - tu-
dakoltuk. - Kedvesek, és nagyon jól 
beszélnek angolul, ezt nem is gondol-
tuk volna - vallotta be Helen fia, a 
már idézett Philip. - Mit gondol ön az 

F o t ó : Schmidt Andrea 

S S BUSH, EMO: NEM, INTERNET: IGEN. 
- Szeretitek az elnökötöket? Mi 
nem szeretjük a miénket. Ki nyeri 
meg az elnökválasztást az 
USA-ban? Nem tudni, de remélem, 
Obama. Hillary ugyanolyan politi-
kus, mint a többi - ontotta a szót 
Philip, akitől azt is megtudtuk: az 
emo stílus náluk már nem divat. 
Internetezni viszont ők is szeretnek. 

amerikaiakról? - kérdezett vissza He-
len, hozzátéve: a válasz „legyen kímé-
letes". A legnagyobb hatalom - felel-
tük, mire megjegyezte: „igen, de ez 
nem feltétlenül jó". - Azt hiszik ró-
lunk, minden amerikai kövér - mond-
ta az átlagos testalkatú nő, majd foly-
tatta: „olyan finomakat eszünk itt, le-
het, tényleg kövéren távozunk". 

Százéves 
az egyetem 
legidősebb 
magántanára 
Ünnepséggel köszöntötte a szakma a 
százéves Keszi Kovács László n é p r a j z -
t u d ó s t , a szegedi egyetem l e g i d ő -
sebb magántanárát a néprajzi m ú -
z e u m b a n . 

MUNKATÁRSUNKTÓI 

A színház pénzéről v i t á z n a k 

Keszi Kovács László 1908-ban Polgá-
ron született, festőnek vagy műszaki 
pályára készült. A Pázmány Péter Tu-
dományegyetemen és a József Nádor 
Műszaki Egyetemen tanult, a néprajz-
nak végül a miniszterelnökként ismert 
földrajztudós, Teleki Pál nyerte meg. 
Finnországban és Észtországban töl-
tött éveket ösztöndíjasként, elsajátítot-
ta a néprajzi filmezés akkori legkor-
szerűbb tudományos és technikai hát-
terét. 1937-ben doktorált. 

K. Kovács László (képünkön) a sze-
gedi Ferenc József egyetem tanára 
1940-től. Temetkezési szokásokat ku-
tatott, de filmjei között őriz a néprajzi 
múzeum egy 1942-es csíksomlyói bú-
csút is. A szegedi egyetemen habilitált 
1948-ban Bálint Sándornál, akihez 
mindvégig szoros baráti szálak fűzték. 
Külföldi kapcsolatai miatt az ötvenes 
években leparancsolták a katedráról, 
emiatt nem tölthette be szegedi ma-
gántanári állását. Maradt a pesti Nép-
tudományi Intézet és az akadémia ku-
tatója. Azt vallotta, a néprajzba bele 
kell születni és azt meg kell élni. 

Fiát és feleségét elvesztette, jelenleg 
Imola lányával él a fővárosban. Noha 
a hallása és látása már nem a régi, de 
naprakész a közélet történéseiből. 

Csődveszélyes állapotban v a n a S z e -
gedi Nemzeti S z í n h á z - állítja a F i -
desz városi szervezete. Székhelyi J ó -
z s e f d i r e k t o r a z t m o n d j a , támogatás 
átütemezésről v a n szó. A város nem 
a g g ó d i k . 

fej NEM LESZ PIMPERNEL. Szereplővá-
logatást ugyan tavaly tartottak, de 
az őszre tervezett Vörös P imper-
ne l -bemutató már biztosan nem 
lesz meg. A projekt lekerült a nap i -
rendről - fogalmazott Székhelyi Jó-
zsef. 

G O N D A ZSUZSANNA 
A Fidesz szegedi csoportja hiányt és 
csődközeli állapotot emleget, Székhe-
lyi József színidirektor szerint a támo-
gatás átütemezéséről van szó. A kétfé-
le értelmezés a pénzügyi bizottság 
döntésének szól, amely a Szegedi 
Nemzeti Szinház számára összesen 47 
millió forint plusztámogatást engedé-
lyezett márciusra és áprilisra az au-
gusztusi és a szeptemberi önkormány-
zati támogatás terhére. A fideszes Pó-
da Jenő és Hűvös László tegnap kije-
lentette: Székhelyi József a túlkölteke-
zésért, Botka László polgármester a 
színház alulfinanszírozásáért felelős. 
Szerintük nincs esély arra, hogy a 
pénz ősszel visszajöjjön, ezért feltéte-
lezik, hogy csak pótköltségvetéssel 
lesz kezelhető a hiány. 

- Nem póthitelről vagy pótelőirány-
zatról, hanem átütemezési tranzakció-
ról van szó. Produkciós dömpingben 
van a szezon, és az üzemi költségnö-
vekmények következtében likviditási 
gondjai lehetnek a színháznak. Hogy 
ne legyenek, az őszi apanázsból átüte-
mezést kérünk a várostól. Nem arról 
van szó, hogy ennyi pénz hiányzik, 

SZEREPL0VAL0GATASAV0R0S PIMPERNELHEZ. LEKERÜLT A NAPIRENDRŐL 

volna szükségünk - közölte Székhelyi 
József. 

- A jelenlegi és a leendő direktor, 

K é r d e z z e n ö n is 

Szákhelyi J ó z s e f t ő l ! 

Ma 15.30-tól a delmagyar.hu vendége lesz 
a Szegedi Nemzeti Színház leköszönő 
igazgatója. Faggathatja a 
színész-rendező-direktort a színház 
világáról, a sikerről, vagy akár a pénzről 
és a politikáról. Tegye fel kérdését már 
most az interju@delmagyar.hu címen! 

hanem hogy az Otelló elkészüljön, és 
minden produkciós pénz rendelkezés-
re álljon, ahhoz támogatási többletre 

Gyüdi Sándor közösen kérte az átüte-
mezést. A szinház saját bevételeinek 
harminc százaléka a bérletértékesítés-

nek köszönhetően augusztus és októ-
ber között folyik be, mely pótolja a 
most folyósított támogatást - tette hoz-
zá Solymos László alpolgármester. 

A Fidesz nem fogadja el azt az ér-
velést, hogy a színházak - így a sze-
gedi is - jellegükből fakadóan nem 
egyenletesen gazdálkodnak. Szerin-
tük a szezonális jelleg „150 éve is-
mert és tervezhető". Az Otellót és a 
Mezzo-fesztivált presztízsprodukció-
nak tar t ják, amely aránytalanul 
megterheli az intézmény költségve-
tését. 

Póda Jenő hangsúlyozta: a színházat 
az önkormányzat 2005-ben 419 millió 
forinttal támogatta, 2008-ban viszont 
csak 187 millió forinttal. A csődveszé-
lyes állapothoz a Fidesz szerint ez is 
hozzájárul. Solymos László ezt így 
magyarázta: 2005-ben a Kisszínház 
újraindításához egyszeri támogatást 

kapott az intézmény. De az összeg 
azért is csökkent, mert a szimfonikus 
zenekar korábban támogatása egy ré-
szét a színházon keresztül kapta, illet-
ve azért is, mert a színházi zenekar 
beolvadt a szimfonikus zenekarba, s a 
ráeső támogatás átkerült a szimfoni-
kusokhoz. 

A Fidesz szerint a város jegyzője 
rendkívüli revíziót rendelt el a szín-
háznál. Solymos azt mondta: üteme-
zett vizsgálatról van szó. 

F o t ó : Frank Yvette 
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